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در نشست خبری رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، از دکتر نوبخت سوال شد 
که با وجود مصوبه هسته ای اخیر مجلس، آیا امکان صادرات و فروش ٢.٣ میلیون بشکه 
نفت در ســال ١۴٠٠ وجود دارد؟ معاون رئیس جمهور هم با لبخند پاســخ داد: حتما پس 
از لغو تحریم ها در نتیجه مصوبه اخیر دوستانمان در مجلس، نه تنها ٢.٣ میلیون بشکه که 

حتی ۴.۶ میلیون بشکه نفت هم می توانیم صادر کنیم!

نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان گفت : قیمت خودرو در حاشیه بازار روند 
نزولی دارد.نزدیک شدن قیمت خودرو در حاشیه بازار به قیمت کارخانه باعث می شود در 
اجرایی شدن قرعه کشی تجدید نظر هایی صورت گیرد. روش قرعه کشی روش مناسبی 
برای رساندن خودرو به دست مشتری واقعی نیست. اکنون برخی از افراد سرمایه گذار، 
با دیدن کاهش قیمت ها خودرو را در بازار آزاد می خرند و از طرفی به دلیل اینکه عرضه 
خودروسازان هم افزایش یافته، در کاهش قیمت ها موثر بوده است. خودرو باید در حاشیه 
بازار به فروش رود تا قیمت ها متعادل شــود. اگر اجازه می دادند خودرو در حاشــیه بازار 
فروش می رفت، چند مزیت داشــت و اصلی تریــن آن ها این بود که خودرو تک نرخی 

می شد، هر کالایی دو نرخی باشد منشا رانت و فساد می شود.

با گذشــت ده سال از آغاز طرح هدفمندی یارانه ها در اقتصاد ایران، رئیس مجلس 
شورای اسلامی به نقل از رئیس سازمان برنامه و بودجه، میزان سوبسید پنهان توزیعی در 
رهگذر لایحه بودجه ١۴٠٠ کشور را بیش از ١۴٠٠ هزار میلیارد تومان عنوان کرد. محمدباقر 
نوبخت در برنامه »تیتر امشب« شبکه خبر با بیان اینکه افزایش یارانه معیشتی در بودجه در 
نظر گرفته شده  است، گفت: ارانه ۴۵ هزار تومانی در سال ١۴٠٠ نیز پرداخت می شود، دلار 
۴هزارو٢٠٠ تومانی برای تأمین کالاهای اساسی در نظر گرفته شده است، اما چنانچه شرایط 

طوری باشد که این ارز حذف شود، یارانه ها دو تا سه برابر می شود.

مهدی چمران، عضو شورای ائتلاف اصولگرایان گفت: برای جذب آرای خاکستری 
قرار نیست کارناوال راه بیندازیم. این اقدامات نوعی فریب دادن مردم و به بیانی مصادره کردن 
آرای آنهاست. باید منطقی، با صداقت و شفافیت با مردم رفتار کرد حتی اگر شکست بخوریم. 
هنوز رسمی و سازمان یافته، صحبتی با قالیباف و رئیسی صورت نگرفته است. مشخص 
نیســت که این دو نفر برای انتخابات ١۴٠٠ حضور پیدا کنند. احتمال دارد، هیچ یک برای 
انتخابات ١۴٠٠ نیایند؛ از این روی، هیچ حسابی نمی توان باز کرد و برنامه تنظیم شده ای در 
این زمینه وجود ندارد. شورای ائتلاف، برنامه هایش را ادامه خواهد داد منتهی با اصلاحاتی 
که در روش خود انجام می دهد. در روش شــورای ائتلاف؛ انتخاب از پایین به بالا آغاز می 
شود. اینکه روشی در پیش گرفته شود که عده ای دور هم بنشینند، کاندیدا انتخاب و تعیین 
تکلیف کنند که مردم به چه کسی رأی دهند یقینا شورای ائتلاف این راه را در پیش نمی گیرد 
و در دوره قبل هم در پیش نگرفت. قانون باید رئیس جمهور شدن زنان را تعیین تکلیف کند.

روزنامه جمهوری اسلامی به خبر منتشره در فضای مجازی مبنی بر تخصیص بودجه 
به بنیادی تحت عنوان بنیادفرهنگی شهید حاج قاسم سلیمانی اعتراض کرد. این روزنامه 
نوشــت: منابع خبری غیررســمی اعلام کرده اند، دولت در لایحه بودجه سال ١۴٠٠ کل 
کشور برای بنیادی به نام »بنیاد فرهنگی شهید قاسم سلیمانی« ۵/۸ میلیارد تومان بودجه در 
نظر گرفته و مدیریت آن هم با دختر شهید سلیمانی است. این خبر در حال دست به دست 
شدن در فضای مجازی است و هنوز تکذیب نشده. با توجه به اینکه چنین کاری به هیچ 
وجه به صلاح خانواده شهید سردار سلیمانی نیست و روحیه خود آن شهید عزیز نیز با این 
قبیل امور سازگاری نداشت، این انتظار وجود دارد که این خبر هرچه زودتر تکذیب شود.

روزنامه جمهوری اسلامی نوشت: یکی از دلایل اصلی ضعف حکمرانی در کشور 
ما این است که حکمرانی فقط در اختیار چند خانواده قرار دارد و گردش نخبگان به معنای 
واقعی در کشور ما جریان ندارد.بدیهی تر از این نمی توان واقعیتی را پیدا کرد که افراد مطرح 
برای انتخابات ریاست جمهوری ١۴٠٠آن گونه که نامشان سر زبان هاست، از همان گروه 
چسبیده به قدرت هستند. از تلاش های شبانه روزی رسانه ملی هم به روشنی فهمیده می شود 
که زور می زند. از میان همین افراد، یکی را بر کرسی ریاست جمهوری بنشاند. مردم نسبت به 
این چهره های تکراری حساسیت دارند. اینها را آزموده اند و اینها نیز با قرار گرفتن در معرض 
آرای مردم، خود را آزموده و رفوزه شده اند. اینها اگر در مسندی که هستند موفقند، خوب است 
در همانجا بمانند و موفقیت های بیشتری کسب کنند و اگر موفق نیستند، صلاح نیست برای 

رسیدن به مسند بالاتری که به شایستگی های بیشتری نیاز دارد تلاش کنند.

روزنامه شــرق نوشت: برخورد محمدباقر قالیباف با حسن روحانی نشان می دهد، 
او از هم اکنــون خودش را در قامت یک رئیس جمهور می بیند، چون تحلیلگران همگی 
بر این باورند که در انتخابات ١۴٠٠ نســبت به انتخابات های دیگر، شاهد نوعی واگرایی 
بین مردم خواهیم بود. هر جناح سیاسی با هر رویکردی نیازمند اعتمادبه نفس و مقبولیت 
است. اعتمادبه نفس از چهره های قدرتمند سیاسی به وجود می آید و مقبولیت از حمایت 
حداکثری مردم. اما اصولگرایان نشان داده اند برای رسیدن به جایگاه های سیاسی به هیچ  
کــدام از ایــن مفاهیم نیازی ندارند، چون رســانه های اصولگرا هم به آنان اعتمادبه نفس 

می بخشند و هم این باور را القا می کنند که در بین مردم مقبولیت دارند.

دیوان عالی کشور اعلام کرد: اعاده دادرسی سه محکوم اعدامی حوادث آبان ماه در 
دیوان عالی کشــور پذیرفته شد و پرونده مجددا در شعبه دیگری ) هم عرض( رسیدگی 
می شــود. به نقل از روابط عمومی دیوان عالی کشــور، با حکم رئیس دیوان عالی کشور، 
اعاده دادرسی سه محکوم اعدامی حوادث آبان ماه در این دیوان پذیرفته شد. در پرونده سه 
محکوم اعدامی حوادث آبان ماه، با پذیرش اعاده دادرسی، پرونده مجددا در شعبه دیگری 
)هم عرض( رســیدگی خواهد شد. اعاده دادرسی از طرق رسیدگی فوق العاده است که 

تنها با مجوز دیوان عالی کشور صورت می گیرد.

محمد هاشمی، رییس صداوسیما در ابتدای انقلاب اسلامی، در یادداشتی در روزنامه 
اعتماد نوشت: »رییس شبکه سه گفته است: »عادل فردوسی پور از مدار خارج شده بود.« 
این نوع الفاظ و ادبیات را در زمان مدیریت من در صداوسیما نداشتیم. بنابراین خودم به 
شخصه نمی دانم »از مدار خارج شدن« به چه معناست. خوب است همان کسانی که این 
لفظ را به کار برده اند، بیایند و توضیح بدهند که منظورشان از این جمله چه بوده و از مدار 
خارج شدن به چه معناست. من خودم بعضی از برنامه های آقای فردوسی پور را می دیدم 
و هیچ اشکال اصولی در آن به چشمم نخورد. تنها نکته ای که معمولا در این نوع برنامه ها 

وجود دارد، محبوبیتی است که در بین جوانان یا ورزشکاران به وجود می آید.

حشمت الله فلاحت پیشه می گوید: برجام یک ایده آل نیست، بلکه یک حد مقدور 
برای طرفین است. هیچ یک از طرفین نه طرف مقابل و نه ایران این معاهده را ایده آل ندانسته 
اند. او همچنین گفت: با اشاره به احتمال تاثیرگذاری ترور شهید فخری زاده بر مسیر احیای 
برجام، جای دیگر هم گفته ام که باید در شرایط بعد از ترور یک سه گانه در سیاست خارجی 
ایران شــکل بگیرد. یک ضلع این ســه گانه به هر حال حق ایران برای مقابله به مثل و انتقام 
هست که به هر حال دستگاه ها و نهادهای مسئول در این زمینه مشخص هستند و آنها باید از 
همین حالا ماموریت تعریف کنند و انتقام از تروریست ها را در دستور کار قرار دهند. بدین 
معنا که نباید کلیت سیاست کشور در یک راستا قرار گیرد؛ چنانکه دیدم آقایی گفته بود که الان 
وقتش است که ما به حیفا حمله کنیم، اینها کسانی هستند که ناخودآگاه در کمین نتانیاهو قرار 
گرفته اند که این گونه افراطی پیشنهاد می دهند. من می گویم بخشی از کشور چنین مسئولیتی 

را با حقانیت لازم دارد و به هر حال در زمان مناسب انتقام هم گرفته می شود.

عباس آخوندی در حســاب کاربری اش در توییتر نوشــت: »در برابر تصویب طرح 
بی مسمای اقدام راهبردی لغو تحریم ها در مجلس باید گفت: به کجا چنین شتابان؟ با منافع 
ملی ایران چه می کنید؟ این چه بازی با روح و روان ملت است؟ تحمیل اراده ی اقلیت تا چه 

حد؟ آیا هیچ آگاهی از شرایط اقتصاد ابران و سختی معیشت مردم دارید؟«

اخبار ویژه ...

مصوبه مجلس منافع صبر راهبردی نظام 
را مختل می کند

سرویس سیاسی- قانون جدید مجلس در خصوص 
مسأله  هسته ای چیزی متفاوت از راهبرد نظام است؛ این نظری 
است که ســعید لیلاز، تحلیلگر مسائل سیاسی و اقتصادی 
درباره این قانون دارد. او در گفت و گو یی توضیح می دهد که 
این مصوبه چیزی بیش از تصمیم یک جریان سیاسی نیست 
و نمی تــوان آن را به عزم و تصمیم راهبردی نظام تعمیم داد. 
چرا که به  زعم او، در این صورت فلســفه استقامت سه ساله 
ایران در برابر فشارهای دولت ترامپ زیر سؤال می رود. لیلاز 
معتقد است که مخالفان دولت بیش از هر چیز با لحاظ کردن 
مسأله انتخابات ١۴٠٠ وارد چنین بازی ای شده اند. با این حال 
او معتقد است که این قانون با توجه به پیام هایی که به خارج از 
کشور می فرستد و همین طور اختلالی که برای صبر راهبردی 

نظام ایجاد می کند، می تواند تأثیر مخربی داشته باشد.
یکی از اساسی ترین سؤالات درباره مصوبه 
مجلس این است که چقدر می توان آن را به تصمیم 
کلیت نظام درباره مسأله هسته ای و برجام تعمیم 
داد؟ آیا این را باید صرفاً تصمیم یک جریان سیاسی 
دانســت یا چیزی بیش از آن؟ اساســاً از این حیث 

فلسفه قانون جدید به نظر شما چیست؟
من از ابتدای پروژه هسته ای ایران که آن را مدام پیگیری 
کردم به یک نتیجه مشخص رسیدم که فقط هم نتیجه گیری 
من نیســت و تا الان هم خدشــه ای به آن وارد نشده است. 
آن نتیجه گیری این اســت که پروژه هسته ای ما تحت اختیار 
دولت ها و مجالس مختلف نبوده و نیست. اینجا هم کاری به 
خوب و بد این ندارم، این روشــی اســت که در این ٢٠-٣٠ 
سال دنبال شده و هنوز هم روال بر آن است. غربی ها هم این 
واقعیت را می دانند و متوجه هســتند که بیشتر دستگاه های 
اجماع ساز مانند شورای عالی امنیت ملی این مسأله را پیش 
می برند و سرپرســتی می کنند، چون مسأله فراتر از مسائل 
امنیتی، علمی و اقتصادی حتی دارای بعد ژئوپلیتیکی است. 
مجالــس و دولت هــای مختلف ما هم بــا گرایش هایی که 
دارند در این مســأله بی تأثیر نیستند اما فقط بخشی از روند 
تصمیم گیری هستند نه تمام آن. در تمام دنیا هم بابت مسائل 
هسته ای تقریباً همین روند وجود دارد. بنابراین وقتی مجلس 
در خارج از این چارچوب توافق شده در نظام چنین قانونی 
می گــذارد و تعهداتی ایجاد می کند چند تا نتیجه دارد؛ یکی 
اینکه یک پیام تشــتت و درگیری داخلی به دنیا می فرســتد. 
دنیــا می داند فرآیند تصمیم گیری حداقل در این موضوع در 
نظام ما چیســت اما قطعاً می گویند اینها فعلًا با شدت درگیر 
تنازعات داخلی هستند و بنابراین برای حل مسأله باید صبر 
کــرد. یعنی اگر آن طرف هم اهتمامی حتی در دولت جدید 
امریکا برای حل مســأله وجود داشته باشد این مصوبه آن را 
بــه تأخیر خواهد انداخت. چون آن طرف می گوید بگذارید 
اول اینها تکلیف شــان را با خودشان معلوم کنند، بعد برویم 
ســراغ حل مســأله فی مابین خودمان با آنها. دقت هم بکنید 
که این در شــرایطی اســت که قطعاً اروپا به امریکا نزدیک  و 
همراه خواهد شد. دوم اینکه واقعاً معلوم نیست تکلیف این 
قانون و اجرای آن با این شکلی که مجلس تصویب کرده در 
داخل چه می شود. من به دلایلی فکر نمی کنم این قانون رنگ 
عمل به خود ببینــد، خب اینکه در نهایت برای وجهه خود 
مجلس آســیب خواهد داشت. قبلًا هم تصمیمات هسته ای 
کشور چه برای افزایش فعالیت چه برای توافق در چارچوب 
مصوبات مجلس و تصمیمات دولت محدود نبود. کمااینکه 
مذاکرات منتهی به برجام و اساســاً انتقال پرونده از شورای 
عالی امنیت ملی به وزارت خارجه از زمستان 9١ یعنی 9 ماه 
قبل از تشــکیل دولت آقای روحانی کلید خورده بود. شاید 
دولت ها یا مجالس در برخی جزئیات تأثیرگذار باشــند که 
قطعاً هستند اما کلیاتی مانند توقف اجرای پروتکل و یا مسائلی 

در این سطح، در چارچوب دیگری تصمیم گیری می شود.
به نظر شــما نتیجه عملیاتی ایــن قانون در 
صورتی که فرض بگیریم اجرا شود، چه خواهد بود؟

ببینید به زبان خیلی ساده نتیجه عملیاتی این قانون این 
است که هزینه برجام و ایستادگی در برابر ترامپ را پرداخته ایم 
اما خودمان را از منافع آن داریم محروم می کنیم. حتی اگر این 
بــازی مجلس ایفای نقش خوب و بد برای طرف مقابل بود 
باز حرفی وجود نمی داشــت و منطقی بود. اما شواهد چیز 
دیگری نشــان می دهد؛ به محض اینکه وحشی ترین دولت 
تاریخ امریکا کنار می رود و تغییراتی را در چشم انداز می شود 
دید، ما شــروع کردیم به رادیکالیسم. در حالی که سؤال این 
است که چرا قبلش این کار را نکرده بودند؟ تقارن این اقدام با 
شکست ترامپ شبهات بسیاری دارد، چرا که مشخصاً زمین 
بازی برای رادیکال های صهیونیســت و امریکایی و عربی را 
فراهم می کند. فرض کنید بایدن بخواهد برگردد؛ این قانون 
مجلس با ترتیباتی که دارد بهترین برگ برنده و بهانه دســت 
نمایندگان جمهوریخواه کنگره و لابی اســرائیل است. من 
نمی گویم مجلس محترم از قصد چنین کرده اما نتیجه عملی 
این کار حداقل زنده نگه داشتن مسیر ترامپیسم، چه در منطقه 

و چه در امریکا در قبال مسأله ایران است.
یک نظر وجود دارد و آن هم اینکه این قانون یک 
مقدمه چینی برای انتخابات 1400 است و بهانه های 

جناحی زیرساخت اصلی آن هستند. شما این نظر را 
چقدر مقبول می دانید؟

مسأله منافع حزبی است به نظر من. این موضوعی است 
کــه این جریان را در داخل به میدانــی می آورد و وارد بازی 
می کند که خواست تندترین دشمنان خارجی ایران است. من 
صراحتاً می گویم که متأسفانه مسأله بیشتر ناظر به انتخابات 
١۴٠٠ است. همان طور که ترامپ در امریکا با اهداف حزبی 
سعی کرد دستاوردهای دولت قبل از خودش را تخریب کند، 
اینجا هم بحث ایجاد موقعیت برای یک اســتفاده سیاسی در 
داخل اســت. من معتقدم این آقایان نه منافع کشور که حتی 
باورهای خود را هم الان دنبال نمی کنند و عطش ریاســت 
جمهــوری ١۴٠٠ همه کارهایشــان را تحت تأثیر قرار داده. 
خیلی تأسف بار است که برخی فکر می کنند چون آرام شدن 
شرایط تحریم ها و تنش های خارجی می تواند روی انتخابات 
آینده تأثیر بگذارد، جلوی این روند را می گیرند. این بســیار 
خطرناک است، نه فقط از نظر خطرات خارجی بلکه داخلی. 
این وضعیت اقتصادی که مســتقیماً بخش اعظم آن متأثر از 
تحریم است می تواند آبستن اتفاقات ناگواری هم بشود. این 

گروگان گرفتن زندگی مردم برای منافع جناحی است.
شــما می گویید این قانون احتمــالاً نمایانگر 
راهبرد نهایی نظام نیست. بر چه اساسی این حرف 
را می زنید و مبنای تحلیل شما در این رابطه چیست؟ 
یعنی چه شــواهدی شــما را به این نتیجه گیری 

می رساند؟
شواهد کاملًا روشن است. دیپلماسی سه سال اخیر ما 
نه فقط در جریان هسته ای بلکه در همه مقاطع به نظرم یکی 
از هوشــمندانه ترین سیاستگذاری ها در سطح کلی نظام بود 
که ایران را از یکی از خطیرترین دوره های تاریخی عبور داد. 
کســی که این را به هم می زند یعنی از رسیدن به مقصود در 
این مسیر راضی نیست و یا منافع دیگری دارد. ما آیا مهم تر از 
ترور و شهادت سردار سلیمانی در سال   گذشته داشتیم؟ پاسخ 
جمهوری اســلامی چه بود؟ مگر این پاسخ در اختیار آقای 
روحانی و دولت بود؟ ما شاهد بودیم کلیت نظام در موضوعی 
با چنین اهمیتی دست به یک خویشتنداری ژئوپلیتیک زد و 
صبر راهبردی نشــان داد. خب این قطعاً یک محاسبه ای به 
عنوان عقبه خودش در نظام دارد. در موضوع هســته ای هم 
همین شــد، اما من تعجب می کنم و نمی دانم مجلس با چه 
برآوردی دارد با چنین مصوباتی این منظومه رفتاری را دچار 
اختلال می کند. اصلًا کار ســختی نیست که بفهمیم این نوع 
قانونگذاری در این شــرایط به چه کسانی خوراک تبلیغاتی 
می دهد. الان کسانی که از این قانون جدید در دنیا خوشحال 
شــده اند طرفداران منطقه ای و بین المللی ترامپ هستند که 
خشنودی خود را هم پنهان نمی کنند و دارند به دولت بعدی 
امریکا می گویند ببین، این رادیکالیســم، واقعیت ایران است 
و مذاکره و بازگشت به برجام فایده ندارد. در حالی که نظام 
چرا این سه سال صبر کرد؟ صبر کرد که با اولین تغییر مثبت 
در چشــم انداز برجام، آن را به هم بزند؟ خب ما که تمام آثار 
اقتصــادی اقدام ترامپ را تحمــل کردیم، اگر قرار به چنین 
چیزی بود که مجلس می گوید، خب همان اول می زدیم زیر 
برجام که بهتر بود. من از نظر صراحت، حرف آخر و نهایی ام 
در این تحلیل این است که به نظر می رسد برخی دوستان در 
مجلس دارند سنگ هایی را هل می دهند که ترامپ می خواهد 
در هفته های پایانی ریاســت جمهوری اش سر راه بازگشت 
امریکا به برجام بیندازد. من نمی گویم این اقدام عمدی است 
اما شدیداً در آن،فقدان محاسبه را شاهد هستیم و می بینیم به 

لحاط منطقی با مسیری که تا حالا آمده ایم همخوانی ندارد.
ادعای طراحان و تأییدکنندگان این مصوبه این 
است که با چنین قانونی تحریم ها رفع خواهند شد. 

این چقدر منطقی و دقیق است؟
مسأله تحریم ها یک سیاستگذار به نام مقام عالی کشور 
دارد که از همه نهادها و قوا مشاوره لازم را می گیرد و نهایتاً به 
سیاستی می رسد و این سیاست یک مجری دارد به نام دولت. 
خوشمان بیاید یا نیاید، فرآیند این است. اتفاقاً هوشمندی آقای 
روحانی این بود که منطبق و هماهنگ با رهبر انقلاب حرکت 

کردند. اتفاقاً به نظر من نقطه قوت برنامه هسته ای ما هم این 
بوده که در سیستمی فراتر از یک قوه هدایت ثابت و متمرکزی 
داشته و اگر اعوجاجی که در حوزه های سیاسی وجود دارد در 
برنامه هسته ای بازتاب پیدا می کرد، الان ما یا برنامه هسته ای 
نداشتیم یا ایران را نداشتیم. اما هر دو را داریم و در تمام دنیا 

حوزه های استراتژیک چنین هستند.
من ســؤالم در مورد رفع تحریم هــا بود؛ آیا 
چنین قانونی اگر اجرا شــود، می تواند زمینه ساز 

رفع تحریم ها باشد؟
سابقه موضوع مشخص است. یک رجوع به دوره ۸۴ 
تا 9٢ بکنیم همه چیز روشن می شود. چیزی که ما را تا الان در 
مناقشه با امریکا در حوزه حقوقی و سیاسی برنده کرده حفظ 
روابط عمومی نظام در چارچوب توافق برجام با دنیا بوده در 
عین حفظ شأن و جایگاه کشور. ما در حوزه حقوقی و سیاسی 
برنده شــده ایم و حالا وقت رسیدن به منفعت های اقتصادی 
این ایســتادگی است. ما در ســال های ۸۵ و ۸۶ در ١١ ماه ۵ 
قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل را علیه خودمان داشتیم که 
چین و روسیه به آنها رأی مثبت داده بودند. اینکه با این قانون 
تحریم ها لغو می شوند واقعاً یک جوک است و خنده دار است. 
مــن قول می دهم ما امروز اجرای پروتکل الحاقی را متوقف 
کنیم یک هفته طول نمی کشــد که روسیه و چین هم پشت 
مــا را خالی خواهند کرد. چون توجیهی ندارند. ما باید برای 
توافقات بین المللی خود حتی برای اروپایی ها هم کاری کنیم 
که ماندن شان را کنار ما موجه بدانند، مثل همین دوره سه ساله 
گذشته. اما داریم کاری می کنیم که به گواه تاریخ، دوستان ما 
هم برای حمایت ما توجیه نداشته باشند. شرایطی که در این 
قانون تبیین شده همان است که ما را ذیل فصل هفت منشور 
سازمان ملل برد، الان چه اتفاقی افتاده که باز به آنجا نرسیم؟ 
چیزی که تغییر نکرده از این حیث. پس مطمئناً نتیجه اجرای 

چنین قانونی بازگشت جدی تر تحریم ها خواهد بود.
شما اشــاره کردید که معتقدید سیاستگذاری 
هسته ای فراتر از نهادها و قوا انجام می گیرد. با این 
اعتقادی که دارید، فکر می کنید قانون مصوب مجلس 

چقدر احتمال اجرایی شدن خواهد داشت؟
من به لحاظ عملیاتی نگران این مصوبه نیستم و معتقدم 
که مسیر چیز دیگری خواهد بود. اما نگرانی ام آنجا است که 
این مصوبه نشــانه آغاز یک عملیات و جنگ روانی گسترده 
در داخل است. این سه تأثیر مهم دارد؛ یکی اینکه پیام بسیار 
مخربی به خارج می دهد. برای کســانی که دشمن برجام و 
دشــمن قسم خورده امنیت ما هستند پیام می دهد که الان با 
وجود رفتن ترامپ هنوز وقت افزایش فشار و تنگ تر کردن 
حلقه محاصره تمام نشده. برای آنها که می خواهند به مذاکره 
بر گردند هم پیامش این است که فعلًا معطل بمانیم تا در داخل 
ایران جنگ بین خودشان تمام شود و ببینیم چه خواهد شد. 
تأثیر دیگرش روی مردم است که هم بیشتر آنها را به جان هم 
می اندازد و هم با استمرار فشار اقتصادی ما را از نظر اجتماعی 
و امنیتی در داخل شاید آسیب پذیر کند. سوم هم اینکه صبر 
راهبردی نظام را که تا الان هزینه اش را داده ایم موقع برداشت 
منافعش، دچار اختلال خواهد کرد. ساده انگاری است که فکر 
کنیم ترور شهید فخری زاده بابت توقف برنامه هسته ای بوده، 
مگر با ترورهای قبلی برنامه های ما متوقف شد؟ اسرائیل این 
کار را کرد تا ایران را عصبانی کند و این صبر راهبردی به پایان 
برسد. من بابت ترور شهید سلیمانی هم معتقدم هدف اصلی 
و بنیادین امریکا خشــمگین کردن نظام برای رفتن به سمت 
یــک رویارویی نظامی بوده تا در آن میدان ابتکار عمل را به 

دست بگیرند. 
صبر راهبردی و هوشــمندانه نظام و خویشتنداری که 
صــورت گرفت، کاری کرد که در اکتبــر ٢٠٢٠ و البته یک 
ماه قبل از آن در دو مرحله امریکا دو شکست سیاسی که در 
تاریخش نظیر نداشته را در شورای امنیت سازمان ملل متحمل 
شد و تحریم های تسلیحاتی ما رفع شد. خب این یک قدم مهم 
بود. هزینه سیاسی این شکست برای دولت امریکا و وجهه آن 
وحشتناک بود. حالا آن را مقایسه کنید با مواضع چین و روسیه 

درباره ما در سال های دولت نهم و دهم.

سعید لیلاز در گفت وگو یی  از تأثیرات سیاسی و اقتصادی مصوبه مجلس می گوید: نباید خودمان را از منافع مقاومت محروم کنیم 
و زندگی مردم را به گروگان بگیریم

سعید لیلاز تحلیلگر مسائل سیاسی و اقتصادی:

دوشنبه 17 آذر 1399، 21 ربیع الثانی 1442 ،7 دسامبر 2020، شماره 3628، صفحه3سیاسی

محمد غرضی: 

دولت و مجلس به جای منازعه  با هم با گرانی مبارزه کنند
سرویس سیاسی- محمد غرضی گفت: دولت 
و مجلــس باید به جای منازعه با گرانی مبارزه کنند تا 
ارزش پول ملی به جایگاه واقعی خود بازگردد. دولت 
و مجلس باید تصمیم بگیرند که کشور را از وضعیت 
تورم کنونی خارج کنند. اکنون دنیا به گونه ای اســت 
که اگر در کشــوری مشــکل بی کاری وجود داشته 
باشــد، هیچ موضوعی به درستی پیش نمی رود. این 
راه حل هایی اســت که من وقتی در انتخابات سال9٢ 

هم گفتم.
این روزها که فشارهای افسارگسیخته اقتصادی 
بر مردم بیش از پیش تحمیل می شــود و سفره مردم 
روزبــه روز کوچک و کوچک تر می شــود، به همان 
نســبت مناقشــات دولت و مجلــس بالاتر می رود 
و روزی نیســت که رئیــس  دولت و رئیس مجلس با 
یکدیگر به کنایه ســخن نگویند و باعث ایجاد تنش 
مضاعف در کشور نشوند. محمد غرضی، فعال سیاسی 
درباره شرایط کنونی میان قوه مقننه و قوه مجریه گفت: 
»بعد از گذشت چهار دهه از انقلاب امروز به قطعیت 
می توان گفت اصولگرایان و اصلاح طلبان در مســیر 
خود شکســت خورده اند زیرا آنچــه تحت عنوان 
کشــورداری می بینیم، جز بدگویی و اختلاف پراکنی 
نیست. هر دو جناح اختلافات خود را در جامعه مطرح 

می کنند و سعی می کنند پای مردم را هم به اختلافات 
خود باز کنند که در این شلوغی ناکارآمدی هایشان به 
دست فراموشی سپرده شود اما همه آنها باید بدانند که 
این روش شکســت خورده است. اصلاح طلبان علیه 
اصولگرایــان و اصولگرایان علیه اصلاح طلبان حمله 
می کننــد تا خود دولت را به دســت بگیرند و وقتی 
دولت در اختیارشــان می افتد هیچ کاری برای ملت 
انجام نمی دهند و کشــور قدمــی رو به جلو حرکت 
نمی کند«. او ادامه داد: »کشــور که سر جای خودش 
است و توانایی های بسیاری در کشورمان وجود دارد. 
ایران در بهترین منطقه آســیا قرار دارد و می شــود از 
امکانات سرزمین مان به بهترین شکل ممکن استفاده 
کنیم. ملت ایران نجیب است که در شرایطی که کشور 
این میزان امکانات، ثروت و منابع دارد و در عین حال 
فقر گسترده بر کشور حاکم است، پای انقلاب و کشور 
سکوت کرده  است و صبر پیشه می کند. عقل عمومی 
به این نتیجه رســیده است که دولت های اصولگرا و 
اصلاح طلب فقط شعار می دهند و فقط آموخته اند که 

بار همه مسئولیت ها را بر دولت قبل از بیندازند«.
او به عنوان راهکار وضعیت فعلی چنین گفت: 
»من به عنوان یک فعال سیاســی کــه اکنون نزدیک 
به هشتادســال ســن دارم، توصیه ام این اســت که 
اصولگرایان و اصلاح طلبان مسئولیت  عملکرد خود 
را پذیرنــد و این قدر مشــکلات را بر گردن دیگری 
نیندازنــد و باور کنند که نفی دیگران به معنای اثبات 
خود نیست. از نظر تئوریک باید بگوییم که روش هایی 
جواب می دهد که متمضن حقوق عامه باشــد. دیگر 
بس اســت که عده ای حقوق خاصه را بر حقوق عامه 
ترجیح می دهند. امتیازطلبان شکســت خورده هایی 
بیش نیســتند؛ کســانی که حقوق مردم را امتیازهای 

شخصی و گروهی معاوضه می کنند«.
این فعال سیاســی درباره آنچه دولت و مجلس 
به جای مناقشه با یکدیگر باید انجام دهند، اظهار کرد: 
»دولت و مجلس باید به جای منازعه با گرانی مبارزه 
کنند تا ارزش پول ملی به جایگاه واقعی خود بازگردد. 
دولت و مجلس باید تصمیم بگیرند که کشــور را از 

وضعیت تورم کنونی خارج کنند. اکنون دنیا به گونه ای 
اســت که اگر در کشوری مشــکل بی کاری وجود 
داشته باشد، هیچ موضوعی به درستی پیش نمی رود. 
ایــن راه حل هایی اســت که من وقتی در ســال9٢ 
نامزد انتخابات ریاســت جمهوری شدم هم گفتم اما 
گروه هایی بــا ابزارهای تبلیغاتی زیادی که در اختیار 
داشتند نگذاشتند که چنین مسائلی به گوش مردم برسد 
و آنها همیشه تلاش کرده اند که مردم را از مسائل اصلی 
دور و به انحراف ببرند«.غرضی درخصوص موضوع 
سیاست خارجه هم تصریح کرد: »من در سال9٢ هم 
عرض کردم که سیاست خارجی انعکاسی از استعداد 
داخلی اســت. دنیا نگاه می کند و می بیند که ما در چه 
وضعیتی به ســر می بریم؛ اگر کشوری محتاج باشیم، 
می خواهند مدام امتیاز بگیرند و امیال خود را تحمیل 
کننــد اما اگر ببینند که در کشــورمان در حوزه گندم 
خودکفا هستیم، نیازهای آموزشی را به بهترین شکل 
برطــرف می کنیم، تولیدمان رونــق دارد و مردم فقیر 
نیستند با موضعی برابر با ما روبه رو می شوند و در آن 

صورت می شود انتظار داشت که یک مذاکره سازنده 
انجام داد. اینکه حالا برخی به بایدن دلخوش کرده اند 
و تصور می کنند دولت آینده آمریکا خیر مردم ایران را 
می خواهد، تصور و نگاه اشتباهی است؛ بایدن و ترامپ 
هر دو منافع کشــور خودشان را تأمین می کنند؛ حال 
یکی به شیوه ای سخت افزاری و زورگویانه و یکی با 
شــیوه ای نرم افزاری و سیمایی خندان اما هر دو برای 
منافع آمریکا تلاش می کنند؛ پس نباید انتظار داشــت 
که تغییر عمده ای در سیاست های آمریکا ایجاد شود 
و این ما هستیم که باید شرایط داخلی را بهبود بخشیم 
تا در عرصه بین المللی بتوانیم با قدرت مذاکره کنیم«.
او در پایان در پاســخ به این پرســش که آیا شما نامزد 
انتخابات ریاســت جمهوری١۴٠٠ می شوید یا خیر، 
گفت: »من از پیش از انقلاب تا امروز ســرباز مردم و 
انقلاب بوده ام و در استیفای حقوق ملی هر کاری که 
از دستم برآمده انجام داده ام و دیده ام و با عمق وجودم 
درک کرده ام که این ملت بزرگ جنگ، مشکلات بعد 
از جنگ، تحریم ها و فشارهای اقتصادی را پشت سر 
گذاشته است و واقفم که باید برای این ملت از جان مایه 
گذاشــت؛ بنابراین من هنوز توانایی خدمت دارم و به 
عنوان یک سرباز فدایی کشور حتما در انتخابات١۴٠٠ 

نامزد می شوم«. 

سرویس سیاسی- دبیرکل جمعیت آبادگران جوان با بیان اینکه مردم نه از دولت 
راضی هســتند و نه مجلس، تأکید کرد: اگر هر دو قوه رویه خود را اصلاح نکنند قطعا 
این مسئله اثرش را در میزان مشارکت مردم در انتخابات ریاست جمهوری نشان خواهد 

داد و حتی تعداد شرکت کنندگان از انتخابات مجلس نیز کمتر می شود.
٢۸ خرداد انتخابات ریاســت جمهوری ســیزدهم برگزار می شود. هر چه به آن 
تاریخ نزدیک می شــویم انتظار می رود تحرکات جناح های سیاســی شدت پیدا کند 
اما آنچه رخ داده »بگومگو«هایی اســت که بین سه قوا اتفاق می افتد یعنی اختلاف بین 
دولت و مجلس و دولت و قوه قضائیه اگرچه اختلاف بین دو قوه مجری و مقننه هر روز 
موضوع و اختلافی جدی پیدا می کنند و یکدیگر را مورد نقد تهاجمی قرار می دهند. 
از نماینــدگان انقلابی که علت عدم موفقیــت خود را در عمل به وعده های انتخاباتی 
عدم همکاری دولت می دانند تا دولت که دخالت های نابجای مجلس را عامل مختل 
شدن بسیاری از امور اجرایی معرفی می کند. این وسط مردم هستند که با وجود کرونا 
و مشــکلات حاد اقتصادی ناامیدانه به دعوای دولت و مجلس به طور مشخص رئیس 

جمهور و رئیس مجلس نگاه می کنند.
حســن بیادی در گفتگو یی درباره بالاگرفتن دعواها بین دولت و مجلس و کنایه 
هــای این روزهای رئیــس مجلس و رئیس جمهور به همدیگر گفت: مجلس و دولت 
سطح شئونات جامعه و مردم را پایین آوردند، به طور مشخص اتفاقی که در روز ارائه 
لایحه بودجه افتاد اصلا شایسته نظام ما نبود. چنانچه رئیس جمهور محترم نمی توانست 

به مجلس برود، پس چرا معاون اول خود را برای ارائه لایحه بودجه نفرستاد؟
وی افزود: وقتی رئیس جمهور معاون پارلمانی خود را برای تقدیم لایحه بودجه 
بــه مجلس می فرســتد، در مقابل رئیس مجلس هم از نایــب رئیس دوم میخواهد که 
بودجه را تحویل بگیرد. فلذا معتقدم رئیس جمهور و رئیس مجلس با این رفتارشــان 
شــئونات جامعه و مردم را پایین آورده و و حقوق آنانرا نادیده پنداشــتند و در واقع به 

مردم دهنکجی نموده و بطور واقع، با مردم مبارزه نابرابر را شروع نمودند.
این فعال سیاســی با بیــان اینکه از حق نگذریم مجلس نیز راه درســتی را پیش 
نگرفتــه، اظهــار کرد: امروزه بخش مهمی از نمایندگان بطور اخص در مجموعه هیأت 
رئیسه مجلس عملا به دنبال کارهای احساسی و دخالت در امور اجرایی هستند، حال 
آنکــه نمایندگان به جای “دخالت” در امور اجرایی، به “نظارت” در اجرایی به پردازند 

شایسته تر است و در این راه نباید مسامحه نمایند. 
اگرچه نظارت هم فرایند خود را دارد و باید بر اساس قانون انجام شود، همانطور 
که گفتم در فرایند و مســیر نظارت نباید هیچ مســامحه و مماشاتی صورت به پذیرد و 
لابی گری در کار باشد حتی اگر لازم بود مجلس باید رئیس جمهور و وزرا را بصورت 
علنی را اســتیضاح کنند اما متاســفانه بعضی از نمایندگان و اعضاء دولت وظیفه اصلی 
خود را کنار گذاشته و بعضا مشغول دخالت در امور یکدیگر و یا جنگ زرگری و بستر 

سازی برای انتخابات آتی هستند.
وی افزود: حالا که مجلس تصمیم گرفته است که رئیس جمهور و وزرا را در این 
دوران باقی مانده از عمر دولت استیضاح نکند، پس باید عواقب و نتایج حاصل از آنرا 
هم بپذیرد. امروزه شــاهد آن هستیم که غالب نمایندگان مجلس فقط داد می زنند و در 
نطق های خود فقط اعتراض می کنند. واقعا جای ســئوال دارد که معلوم نیست مجلس 
به چه کســی اعتراض می کند؟ نمایندگان مجلس باید به خودشان اعتراض کنند چون 

نمی توانند نظارت کنند و پاسخگوی انتظارات مردم باشند. امروز
جامعه از مجلس انتظار پاســخگویی دارد ولی فقط جیغ و داد و اعتراض و گله 
آنان را می شــنوند. بیادی در زمینه چرایی این نوع حرکات و نتایج نا مطلوب گفت ؛ 
البته همیشه گفته ام که با دارا بودن این ساختار سازمانی معیوب در مدیریت خرد و کلان 
کشور که بصورت مدیریت جزیره ایست نتیجه ای بهتر از این حاصل نخواهد شد و شک 
نکنید با این سیستم و ساختار اجرایی کشور این مجلس باصطلاح انقلابی منفعل تر از 

مجلس قبل و دولت آینده هم منفعل تر از دولت فعلی خواهند بود
دبیــرکل جمعیــت آبادگران جوان بــا بیان اینکه دعوای مجلــس و دولت جنبه 
انتخاباتی دارد یادآور شد: همه مشاهده خواهند نمود که با آمدن بایدن جنایکار و رفتن 
ترامپ خبیث فرمول برنامه ریزی در حوزه تصمیم سازی و تصمیم گیری استراتژیک 
کشور عوض خواهد شد. درست است سیاست خارجی کلان کشور ما در مقابل زور 
گوئیهای اســتکبار جهانی تغییری نمی کند اما اســتراتژی و برنامه های راهبردی حتما 
مطابق شــرائط روز سیاســت خارجی قابل تغییر خواهد بود و از مصادیق آن میتوان به 
تداخــل و تقابل دو تفکر در گروهها و جناحهایــی که مخالف برجام و یا ادامه برجام 

هستند اشاره نمود،.
وی در باره اینکه مســئولان نوعا حقوق مردم را رعایت نمی کنند و با این تدابیر 
و عملکرد ضعیف این مردم هســتند که قربانی می شــوند افزود: هر چند مســئولین و 
مدیران در قوای سه گانه دائم می گویند »می خواهند به مردم خدمت کنند و تنها هدف 
شان رسیدگی به مشکلات جامعه است« اما با این عملکرد ضعیف و نظرات احساسی 
و پوپولیســتی آنان و مسائل و مشکلات لاینحل و روزافزون جامعه این طور برداشت 
میشــود که در ســپهر سیاسی اغلب آنان مردم حذف و دیگر جایگاهی ندارند و حقوق 
شــهروندی آنان اصلا مورد توجه نیســت و ظاهرا این مردم هستند که باید پاسخگوی 
مسئولین باشند . در واقع برای آنان اهمیتی ندارد که این دعواهای پوچ و ظاهری و دور 

از شان این کشور چه بلایی بر سر مردم می آورد.
بیادی با بیان اینکه مردم کلا از مجریان امور ناراضی هستند و ثباتی را در برنامه های 
آنان مشاهده نمی کنند، تأکید کرد: چنانچه قوای سه گانه به دور از فعالیتهای انتخاباتی 
زود هنگام و پوپولیستی رویه خود را در جهت منافع مردم و کشور اصلاح نکنند قطعا 
این مســئله اثرش را در میزان مشــارکت عمومی مردم در انتخابات ریاست جمهوری 
نشان خواهد داد و متاسفانه تعداد شرکت کنندگان در انتخابات آتی از انتخابات ضعیف 
مجلس نیز کمتر خواهد شــد. البته خدا کند بعضی از اخبار و اطلاعات در زمینه اینکه 
بعضــی بخاطر پیروزی بادآورده در انتخابات راضی به حضور حداقلی مردم هســتند 
درســت نباشد چون این تفکر مســموم مخالف جدی با نظرات حکیمانه رهبر معظم 
انقلاب میباشــد چرا که همیشه حضور حداکثری مردم در همه انتخابات ها از مطالبات 

حتمی معظم له بوده و میباشد.

حسن بیادی دبیرکل جمعیت آبادگران جوان:

مردم نه از دولت راضی اند 
و نه از مجلس


